
توسعه محدوده منطقه آزاد چابهار جنوب شرق کشور را متحول م کند

به گزارش روابط عموم و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار عبدالرحیم کردی روز چهارشنبه در گفت وگو با خبرنار ایرنا اظهار

داشت: منطقه آزاد چابهار تنها منطقه ای در کشور است که هی مرز رسم زمین، دریای و هوای ندارد که این با کلیات ذات مناطق

آزاد در تعارض است.

وی با اشاره به توسعه محدوده منطقه آزاد بیان کرد: در واق از سالها پیش موضوع الحاق بنادر شهید بهشت و شهید کلانتری به منطقه

آزاد چابهار مطرح بوده است.

وی ادامه داد: در زمینه الحاق یا عدم الحاق این بنادر به منطقه آزاد چابهار کار کارشناس زیادی انجام شده و مزایا و معایب آن مورد

بررس قرار گرفته است.

ترین کانون فعالیت ران به ویژه شهر چابهار به عنوان اصلاه دولت در سالهای اخیر به توسعه همه جانبه سواحل مکرد: ن وی تصری

این سواحل معطوف شده و رهبر معظم انقلاب اسلام نیز در این مورد عنایت ویژه ای دارند.

رئیس هیات مدیره منطقه آزاد چابهار گفت: کار کارشناس ویژه ای روی چابهار انجام شده و در مسیر خاص دنبال م شود و ناه و

هدف حاکمیت و دولت بر رف موان و مشلات این شهر است.

وی افزود: ی از موضوعات که در چند سال گذشته پییری های زیادی انجام شده و خوشبختانه اواخر سال 96 به نتیجه خوب رسید

و امسال در دستور کار قرار دارد موضوع توسعه محدوده منطقه آزاد چابهار است.

،ها و بحث های زیست محیط راناز دلایل طرح این موضوع؛ ن کردی اظهار داشت: در بحث توسعه منطقه آزاد چابهار ی

نداشتن مرزهای رسم و برنامه های کلان که دولت برنامه ریزی کرده و مورد اقبال سرمایه گذاران نیز قرار گرفته و همین مساله سبب

جذب سرمایه گذاران زیادی در این سالها شده است.

وی بیان کرد: در زمینه آلایندگ های که بر اثر پتروشیم و فولاد بوجود م آید در سالهای گذشته مباحث زیادی مطرح و کارهای

کارشناس و مطالعات زیادی روی این موضوعات انجام شده است.

وی ادامه داد: برای نخستین بار در سال گذشته توانستیم مطالعات پایه زیست محیط منطقه را انجام داده و اثر سنج کنیم که این

میزان بارگذاری صنعت اگر در منطقه انجام شود در واق چه مشلات و آلایندگ های را برای محیط زیست ایجاد م کند و نهایتا

برای رف این اثرات چه اقدامات باید انجام شود.

وی ادامه داد: خروج مطالعات یادشده این بوده که بارگذاری بیشتر از چهار میلیون تن فولاد و 6 میلیون تن محصولات پتروشیم در

این محدوده امان پذیر نیست.

مدیر عامل منطقه آزاد چابهار ادامه داد: با توجه به تقاضاها و برنامه های که وجود داشته و هدف گذاری های که صورت گرفته نهایتا

به این جم بندی رسیده اند که محدوده منطقه آزاد چابهار توسعه یابد تا فاصله این صنای از مراکز زیست و جمعیت که مورد توجه

توسعه پایدار هستند فاصله معن داری داشته باشد تا اثرات آلایندگ آن بر نقاط جمعیت و زیست که از نظر زیست محیط مهم هستند

کاهش پیدا کند.

وی بیان کرد: طرح توسعه منطقه آزاد چابهار مطرح و پییری شده و خوشبختانه نوار ساحل که نماینده مردم چابهار در مجلس شورای

اسلام نیز در مصاحبه با ایرنا به آن اشاره کرده بود در طرح توسعه قرار دارد.

وی تصری کرد: محدوده مورد نظر در طرح پیشنهادی شامل شهر چابهار از دره لیپار به سمت منطقه آزاد و بنادر شهید بهشت و شهید

کلانتری است که در کارگروه شورای عال به تصویب رسیده و باید به مجلس شورای اسلام ارائه شود.

که نمایندگان محترم خواهند داشت مسیر قانون اه هایو ن مدیر عامل سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: طبیعتا با دفاع های کارشناس

خودش را برای تصویب ط م کند تا توسعه منطقه دچار خلل نشود.

دکتر کردی اظهار داشت: متاسفانه اطلاعات که به نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اسلام رسیده ناقص بوده و به همین سبب از



الحاق بنادر به منطقه آزاد ابراز نران کرده است.

وی بیان کرد: در گفت و گوی که با آقای ایران نژاد نماینده مجلس داشتم برداشت وی این بوده که تنها 2 بندر به منطقه ملحق م شود

منتها طرح پیشنهادی که به تصویب کارگروه رسیده و دبیر شورای عال مناطق آزاد نیز تایید کرده محدوده کل طرح توسعه است.

وی افزود: با توجه به سرمایه گذاری هندی ها در چابهار و توافقات که انجام شده ی از شرط های این سرمایه گذاران وجود بنادر

یادشده در محدوده منطقه آزاد است.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: بندر هم الزاما به این توسعه و الحاق نیاز دارد.

تاثیر منف که طرح توسعه و الحاق آن به منطقه آزاد هی شد در حال مطرح م های رانمنطقه ن کردی اظهار داشت: به لحاظ مناف

در مناف این بنادر به مردم و شهر نم گذارد و تعارض بین این الحاق و مناف وجود ندارد.

وی بیان کرد: طبیعتا بندر براساس برنامه های که وجود داشته به فعالیت خود ادامه م دهد و با کم های هم که از طرف بندر به شهر

م شود هی تعارض وجود نخواهد داشت.

وی ادامه داد: با الحاق این بنادر به منطقه آزاد ی بستر قانون برای مشوق های بیشتر به منظور سرمایه گذاری و مسائل توسعه ای که

مطرح است فراهم م شود.

وی افزود: از اداره کل بنادر و تمام سازمان های که در آنجا فعالیت دارند انتظار است که به مسئولیت اجتماع خودشان عمل کنند و

مباحث مناطق همجوار و زیرساخت های مورد نیاز خودشان را در حوزه بهداشت، آموزش و افزایش امانات رفاه مردم مد نظر قرار

دهندکه منطقه آزاد چابهار در این زمینه پیش قدم شده است.

وی تصری کرد: برای نخستین بار طرح مسئولیت اجتماع شرکت ها در منطقه آزاد چابهار مطرح شده و درحال انجام است.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: شرکت ها با توجه به میزان سرمایه گذاری که انجام م دهند و منافع که از این طریق

حاصل م کنند باید بخش از این مناف را به جوام محل اختصاص دهند.

کردی اظهار داشت: هم این تمام صنای بزرگ و کوچ در حال ساخت هستند و هنوز هی کدام از آنها به ظرفیت شان نرسیدند.

وی بیان کرد: اعتقاد داریم که باید همه دستاهها و افراد از این طرح حمایت کنند و به طور قط اتفاق که در آنجا م افتد و آثار

توسعه ای که بر منطقه خواهد گذاشت بطور حتم مردم محل در اولویت بهره گیری از این مناف هستند.

وی تاکید کرد: از دولت، مجلس، معتمدان و همه کسان که نقش موثری دارند در خواست کم داریم که این توسعه در بستر آرام با

ی کار کارشناس و مطالعات انجام شود.

وی بیان کرد: ناه و سیاست دبیرخانه شورای عال مناطق آزاد و سازمان منطقه آزاد چابهار حرکت بر این مسیر است.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: طبیعتا با توجه به تعلل های که در گذشته در این منطقه انجام شده ضرورت دارد تا این

طرح ها با سرعت بیشتری پیش برود.

وی ادامه داد: با اتصال شبه ریل، بهره گیری از ظرفیت کامل بندر و استقرار صنای مختلف؛ آینده ای روشن برای مردم این منطقه

پیش بین م کنیم.

وی بیان کرد: توسعه منطقه و صنای نیازمند هماری، همراه و هماهن همه جانبه است و از نماینده مجلس و سایر افرادی که تاثیر

گذارند انتظار داریم در این مسیر به ما کم کنند تا حداکثر مناف نصیب مردم شود.

وی تاکید کرد: منطقه آزاد چابهار در 2 سال گذشته مخاطب بسیاری از سرمایه گذاران داخل و خارج بوده و با ناه و شرایط

راهبردی که چابهار در منطقه پیدا کرده این اقبال دور از انتظار نبود.

وی ادامه داد: زیرساخت های منطقه آمادگ لازم برای پذیرش این همه حجم سرمایه گذاری را نداشت.

کردی اظهار داشت: در منطقه آزاد چابهار در 20 سال گذشته فقط برای هزار و 800 هتار از مجموع 14 هزار هتار اراض محدوده

منطقه طرح تفضیل تهیه شده بود.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: این در حالیست که تنها در سال گذشته 9 هزار و 400 هتار طرح های تفضیل در این

منطقه تهیه شده است.



وی افزود: در بعد آماده سازی در طول 20 سال گذشته حدود 700 هتار از اراض آماده سازی شده و امان استقرار صنعت را داشته

اما سال گذشته آماده سازی 430 هتار را آغاز کردیم و اسناد هزار و 100 هتار نیز آماده و به مناقصه گذاشته شده است تا بستر

استقرار زیرساخت ها فراهم شود.

وی افزود: این حجم فعالیت عمران در حال انجام در منطقه آزاد چابهار علامت و مشوق بسیار خوب برای حضور سرمایه گذاران

است.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: در 2 سال گذشته مطالعات بسیار مفصل در ارتباط با طرح های سرمایه گذاری در این

منطقه انجام شده که امان حضور سرمایه گذاران را فراهم م کند.

کردی اظهار داشت: در تدارک برپای نمایشاه «فرصت سرمایه گذاری در منطقه آزاد چابهار» هستیم که در ماه های آینده اطلاعات

آن ارائه خواهد شد و روز نخست این نمایشاه به سرمایه گذاران بوم اختصاص دارد.

وی بیان کرد: به دنبال تهیه بسته های سرمایه گذاری برآمده از مطالعات هستیم که انجام شده و در این مدت زیرساخت های سرمایه

گذاری در دستور کار قرار گرفته است.

وی افزود: برای اینه به سرمایه گذاران بوم و منطقه ای توجه شود روی مزیت های رقابت منطقه سرمایه گذاری ویژه ای انجام شده

است.

وی گفت: بدین منظور نخستین شهرک تخصص شیلات طراح و توافقات آن با سرمایه گذاران بوم انجام شده است.

و محل مدیرعامل منطقه آزاد چابهار گفت: 114 قرارداد سرمایه گذاری پارسال امضا شده که عمده آن مربوط به سرمایه گذاران بوم

بوده است.

بزرگ پتروشیم مثل صنای «تعریف شده که شامل «نقش ما در اقتصاد مل کردی اظهار داشت: برای فعالیت های اقتصادی 2 سط

و سط دوم «اثر گذاری در اقتصاد محل» است بطوری که تمام فعالیت های را که مزیت های رقابت منطقه هستند و نیاز به دانش و

فناوری بالای ندارند، نیروی کار غیر تخصص م خواهند و از حجم سرمایه گذاری بالای برخوردار نیستند برای مردم منطقه مد نظر

قرار گرفته است.

وی اظهار امیدواری کرد که موتور روشن شده توسعه چابهار با همین سرعت پیش برود.

مدیرعامل سازمان منطقه آزاد چابهار گفت: در 2 سال گذشته تمرکز خودمان را روی تولید گذاشتیم و خوشبختانه رشد تولیدی بسیار

خوب در سال گذشته داشتیم.

کردی اظهار داشت: پارسال 25 درصد رشد در صادرات وجود داشت و این مهم به خوب در منطقه نمایان است.

وی افزود: این اقدامات بیانر سمت و سو و اقبال سرمایه گذاران برای توسعه سرمایه گذاری در منطقه آزاد چابهار است.

وی تاکید کرد: ارائه مشاوره درست به سرمایه گذار و تعریف سرمایه گذاری که مبتن بر مطالعات بازار و طرح های توجیه پذیر باشد از

جمله اقدامات و اهداف منطقه آزاد چابهار است.

به گزارش ایرنا، منطقه آزاد تجاری ‐ صنعت چابهار در زمین به مساحت 14 هزار هتار و 9 پیره در اردیبهشت سال 1370 با

اکبر هاشم مصوبه هیات وزیران رسمیت یافت و در 22 بهمن سال 1371 همزمان با کیش و قشم توسط مرحوم آیت الله عل

رفسنجان رئیس جمهوری وقت رسما افتتاح شد.

منطقه آزاد تجاری ‐ صنعت چابهار، ی از مناطق آزاد هفت گانه کشور است که در راستای اهداف اقتصادی کشور در مجاورت

شهرستان چابهار و در حاشیه دریای عمان تاسیس شده است.

در آستانه اقتصاد و تجارت هزاره سوم، منطقه آزاد چابهار زیرساخت های لازم برای تبدیل شدن به ی منطقه آزاد پویا را در حد قابل

قبول فراهم کرده است.

این منطقه نه تنها در اقتصاد مل نقش موثر داشته بله در استان سیستان و بلوچستان نقطه اتاء مهم و اساس مردم و روزنه اصل امید

به زندگ اقتصادی و اجتماع و سیاس شده است.

منطقه مران نیز از شرق هرمزگان تا شرق سیستان و بلوچستان گسترده است و شهرستان های سیری، جاس، کنارک و چابهار را



شامل م شود.

سواحل مران بهترین کرانه اقیانوس کشور و از نظر آب و هوای در معتدل ترین هوای جنوب کشور واق شده است، این سواحل در

زمینه اقتصادی به ویژه ترانزیت کالا، سرمایهگذاریهای تجاری، صنعت و گردشری از جاذبههای منحصر بفردی برخوردار است.

از نظر ژئوپولتی نیز همجواری سواحل مران با کشورهای پاکستان و افغانستان، ظرفیتهای ارتباط این سواحل به پهنه اقیانوس

هند و امان اتصال کشورهای آسیای مرکزی به دریاهای آزاد، بستر مناسب را برای گسترش تعاملات منطقهای و بین الملل فراهم کرده

است.


